
در جلسه دوم دادگاه هدايتي به گفته نماينده 
دادس�تان، وي از 586ميلي�ارد توم�ان وجوه 
بانك مرك�زي تنه�ا 15ميلي�ارد برگردان�ده 
اس�ت و بازپرداخت جدي نداش�ته اس�ت. اما 
هدايت�ي در پاي�ان دادگاه تأكيد ك�رد، قبل از 
صدور رأي با بانك تسويه حساب خواهد كرد. 
دفاعيات سه ساعته متهم رديف دوم پرونده حسين 
هدايتي، دادگاه را به تنفس كشاند. خود برتربين، 
دروغگو، اعتماد ب��ه نفس كاذب، خودش��يفته و 
ساير كلماتي از همين قبيل به كرات در دفاعيات 
موس��وي نژاد عليه هدايتي ش��نيده ش��د. فردي 
كه ادعا داش��ت، هدايتي »وام خوار نيست« بلكه 
»بانك خوار« است و قصد زمين زدن بانك سرمايه 
را داشته اس��ت. اظهاراتي كه باعث ش��د  به رغم 
طولاني شدن دادگاه، حس��ين هدايتي حاضر در 
دادگاه از قاضي بخواهد حداق��ل براي حفظ آبرو 
از اين جلس��ه چنددقيقه اي صحبت كند. وي نيز 
اظهارات موس��وي نژاد را كذب محض خواند و به 
طور خلاصه آن را رد  كرد.  مشاركت در اخلال در 
نظام اقتصادي پولي و بانكي كشور از طريق مبلغ 
930ميليارد ريال اتهام س��يدمهدي موسوي نژاد 
متهم ردي��ف دوم پرونده حس��ين هدايتي بود؛ 
متهمي كه نماينده دادستان وي را باهوش  خواند 
و بيش از سه ساعت متوالي از خود دفاع كرد.  وي 
به گونه اي از خود دفاع كرد كه گويي از هيچ چيز 
مطلع نبوده و س��هم اصلي تنه��ا نصيب هدايتي 
بوده اس��ت. ادبيات دفاعيات وي ابراز تأس��ف از 
حضور همزمان وي با هدايتي در يك دادگاه بود. 
موس��وي نژاد با تأكيد چندباره بر قسم هاي دروغ 
هدايتي از وي درخواست كرد با استدلال صحبت 
كند و خطاب ب��ه وي گفت: آق��اي هدايتي اينجا 
حاشيه فوتبال نيست كه شاهد هوراي طرفداران 
اجاره اي خودت باش��ي! كدام كس��ب موفق شما 
بدون رانت بوده است؟ وي در محضر دادگاه گفت: 
در مدت بازداش��ت هدايتي به وي گفته است كه 
تاوان بازداش��ت وي را حاكميت باي��د بدهد و با 
استناد به اينكه بالاي 1/5ميليون فالوور دارد، اين 
تعداد را به خيابان ها خواهد آورد. موسوي نژاد در 
جايي ديگر به مس��تنداتي اشاره كرد كه طبق آن 
هدايتي قصد ترور وي را داش��ته است. وي با بيان 
واژه هايي چون خود برتربين و خودبين به هدايتي، 
عقيده داشت هدايتي پول نقد دارد. اما مشكل وي 

وام خواري نيس��ت بلكه بانك خواري است. طبق 
ادعاي وي، هدايتي قصد زمين زدن بانك سرمايه 

را داشته است. 
  انگش�ت اتهام مته�م ردي�ف اول و دوم 

به سوي يكديگر 
همان طور كه موسوي نژاد اظهارات هدايتي عليه 
خود را سراس��ر كذب خواند، حسين هدايتي هم 
همين عقيده را داشت و به رغم اتمام ساعت دادگاه، 
از قاضي درخواست كرد تا حتي براي چند دقيقه 
از خود دفاع كند تا با اظهارات موسوي نژاد، افكار 
عمومي تشويش نشود. وي بحث 1/5 فالوور و به 

خيابان كشاندن را هم رد كرد و در بحث ادعاي ترور 
موسوي نژاد خطاب به وي گفت: من بچه تهرونم، 
كشتي گيرم، چه نيازي به اجيركردن كسي دارم؟ 
همه من را به ادب و اخلاق مي شناس��ند، داد هم 

نمي زنم چه برسه كه بخواهم كسي را بكشم!
 قول هدايتي براي تسويه حساب با بانك 

هدايتي در آخرين دفاعيات خود با تأكيد بر اينكه 
قبل از صدور رأي با بانك تسويه حساب مي كند، 
تأكيد داشت: من گردنم از مو نازك تر است براي 
تسويه حس��اب. اگر قرار بر رد مال من باشد، قول 

مي دهم با فروش املاكم يا نقداً رد مال  كنم. 

 باز هم اخراج يك كارمند پاكدست 
طولاني شدن دادگاه، باعث شد براي چند دقيقه 
نوبت به نماينده بانك سرمايه برسد. وي نيز ضمن 
تأكيد بر تباني متهمان با مديران بانك ها به نكته اي 
جالب توجه اش��اره كرد كه در سال 92 خانمي به 
نام زهره بختياري، طي نامه اي به مديران ارش��د 
هشدار مي دهد، عده اي براي بانك سرمايه نقشه 
كشيده اند، اما در نهايت با بالاگرفتن رفت و آمدهاي 
غيرضروري به بانك، وي نيز تحت اجبار مديران 

عالي مجبور به استعفا مي شود. 
  قائم مقام اشتباهاتش را پذيرفت 

ياسر ضيايي، قائم مقام بانك س��رمايه و به تعبير 
رسانه اي مدير جوان و چندشغله بانك سرمايه هم 
روزگذشته به عنوان مطلع در جايگاه حاضر شد. 
فردي كه خود در پرونده بانك سرمايه متهم است؛ 
ضيايي به صراحت اش��تباهات خ��ود در صندوق 
ذخيره و بانك را پذيرفت. وي در ابتدا گفت: خطاب 
به دوست س��ابق خودم هدايتي مي گويم، نيامدم 
عليه ش��ما صحبت كنم، آمده ام تا رفع اتهام كنم 
تا اتهام جديدي به من وارد نشود. وي در اظهارات 
خود  گفت: هدايتي دانسته دروغ مي گويد در حالي 

كه نبايد ارتباط مالي بين خودشان را منكر شود. 
 گله نماينده دادس�تان از نظ�ارت ناكافي 

بانك مركزي 
قهرماني نماينده دادس��تان بار ديگ��ر با تأكيد بر 
برگرداندن بذل و بخشش هاي عابر بانك فوتبال 
ايران گف��ت: هدايتي باي��د رد مال كن��د وگر نه 
تمامي بذل و بخشش ها چه ورزش��ي و چه غيره 
را بر مي گردانيم، حتي اگر هديه و حتي اگر كابين 

همسران شده باشد!
قهرماني، گله اي هم از جانب مدعي العموم به بانك 
مركزي داش��ت و گفت: اگر بانك مركزي آن روز 
نظارت را درس��ت انجام مي داد، نه هدايتي اينجا 
بود و نه قوه قضائيه خس��ارت مادي و معنوي آن 
را متحمل مي شد. تاوان نظارت ناكافي را به دليل 

پيشگيري از جرم، قوه قضائيه پس مي دهد. 
در پايان قاضي با اعلام ختم جلسه و ادامه آن در 19 
اسفند ماه خاطر نش��ان كرد: با توجه به فرار آقاي 
يقيني به خارج از كش��ور، وثيقه ايشان به مبلغ 5 
ميليارد تومان ضبط شد. متهمان ديگر هم بدانند 
در صورت فرار وثايقي كه اكثراً به نام خانواده آقاي 

هدايتي هم هست آنها نيز ضبط مي شوند. 
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هزار كودك در صف كاشت حلزون براي خارج شدن از معلوليت خاموش

تفاوت چشمگير حقوق اساتيد علوم پزشكي با وزارت علوم

سخاوت  در»آزادي«، خساست  در حبس!
هدايتي متهم بانك سرمايه كه به گفته دادستان كمتر از 3درصد بدهي  586ميليارد توماني اش را پرداخت كرده است و مشهور به بخشش هاي

 بي حساب و كتاب سكه و پول بين فوتباليست هاست، به قاضي گفت گردنم از مو باريك تر است و اگر فرصت بدهيد قول مي دهم با فروش املاكم، رد مال كنم

بچه هاي�ي ك�ه در 

زهرا چيذري 
خاموشي و سكوت   گزارش  2

متولد مي ش�وند، 
ديگر همچون گذش�ته محكوم ب�ه زندگي در 
دنياي خاموش نيستند؛ از سال 71 با فراهم شدن 
امكان كاشت حلزون در كودكاني كه با ناشنوايي 
متولد مي ش�وند، برخي از آنها ام�روز در جمع 
نخبگان كش�ور جا گرفته اند. آنطور كه محمد 
فره�ادي، رئيس هيئت امناي بنياد بخش�ش و 
پيشگام عمل كاشت حلزون شنوايي در كشور 
خبر مي دهد، براس�اس آخرين آم�ار 1۰هزار و 
۴۰۰نفر در كشور كاشت حلزون شنوايي شده اند 
كه از نعمت شنوايي برخوردار و برخي از اين افراد 
در ح�ال ورود ب�ه دوره اي تخصصي پزش�كي 
هستند و در مشاغل حساس مشغول به كارند. 
حالا هم ح�دود هزار ك�ودك در نوبت كاش�ت 
حلزون ش�نوايي هس�تند و از آنجايي كه سن 
طلايي كاشت حلزون يك تا پنج سالگي است، 
اگر اين فهرست انتظار بيش از حد طولاني شود، 
با از دس�ت رفت�ن فرصت ها به جم�ع معلولان 

خاموش كشورمان افزوده مي شود. 
افراد كم ش��نوا قادر به تكلم كردن هم نيس��تند و 
در دنيايي خاموش به س��ر مي برن��د. از همين رو 
ناشنوايي به معلوليت خاموش مش��هور است، اما 
حضور 470ميليون كم شنوا در دنيا موجب شده تا 
در تقويم يك روز به نام روز جهاني شنوايي نامگذاري 

شود. 
 تا 6۰ درصد قابل پيشگيري

محمد فرهادي، رئيس هيئت امناي بنياد بخشش 

در مراس��م روز جهاني شنوايي با اش��اره به اينكه 
كهنسالي و افزايش سن يكي از دلايل مهم افزايش 
ناتواني در شنوايي است،  افزود:»افزايش عفونت ها 
و بيماري هايي مانند س��رخك، اوريون، سرخچه 
و مننژي��ت از دلاي��ل ناتواني در ش��نوايي اس��ت. 
همچنين استفاده از برخي داروها و مصرف برخي از 
آنتي بيوتيك هاي نابه جا و از همه مهم تر براي جوانان 
در معرض اصوات بلند قرار گرفتن و استفاده زياد و 
نا به جا از وسايل صوتي و تلفن همراه سبب كاهش 

شنوايي مي شود.«
فارغ از دلايل بروز اختلال در شنوايي اين اختلال 
موجب كاهش ارتباط و معاش��رت از جمله دلايل 

كناره گيري از اجتماع و يادگيري مي ش��ود. افراد 
ناشنوا احساس تنهايي مي كنند و در افراد مسن تر 
اگر كم شنوايي مورد توجه قرار نگيرد، منجر به زوال 
شناختي و افزايش خطر افس��ردگي و حتي زوال 

عقل مي شود. 
به گفته فرهادي، اگر به موقع مش��كل ش��نوايي 
ش��ناخته و مداخله و درمان ش��ود، 50درصد در 
بزرگسالان قابل درمان و كنترل است و در كودكان 

هم اين موضوع تا ۶0درصد قابل پيشگيري است. 
 سن طلايي كاشت حلزون

رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس هم يكي 
از سخنرانان اين مراسم بود. وي با عنوان اين مطلب 

كه سن طلايي كاش��ت حلزون يك تا پنج سالگي 
اس��ت، از صف انتظار حدود هزار نفر براي كاشت 
حلزون خبر داد.  حس��ينعلي ش��هرياري، با بيان 
اينكه به ازاي 1/5ميليون تولد در كش��ور هر سال 
حدود هزار و 500 كودك ناشنوا به جمع فرزندان 
كشور افزوده مي ش��ود ،  تأكيد كرد:»شركت هاي 
دانش بنيان اكسترنال پارت مورد نياز كاشت حلزون 
را در داخل توليد كردند. اين نمونه ها هيچ فرقي با 
نمونه خارجي ندارد، با اين تفاوت كه قيمت نمونه 
خارجي اي��ن محصول حدود ۸ الي 9 ه��زار دلار و 
قيمت كالاي ايراني به حدود 3هزار دلار مي رسد.« 
بنا به تأكيد وي، اگر فردي كاشت حلزون شنوايي 
انجام دهد، هزينه هايي كه بر دوش دولت مي گذارد، 

بسيار كاهش مي يابد. 
  كم شنوايي، ماحصل ازدواج هاي فاميلي

اما چ��را برخي ك��ودكان در دنيايي خام��وش و با 
كم ش��نوايي متولد مي ش��وند؟ گيتا موللي عضو 
هيئت علمي دانشگاه علوم بهزيستي و توانبخشي 
در پاسخ به اين سؤال اينگونه توضيح مي دهد: »يكي 
از مهم ترين علل كم شنوايي در كشور ما، ازدواج هاي 
فاميلي و حتي ميان فرزندان افرادي كه به ظاهر از 
بستگان نزديك نيستند، بروز مي كند. به طوري كه 
۶0الي 70درصد كم شنوايي ها را تشكيل مي دهد و 
اين در حالي اس��ت كه 95درصد والدين اين افراد، 

شنوا بوده و فقط ژن معيوب را حمل مي كنند.«
اين اس��تاد دانش��گاه يكي ديگر از شايع ترين علل 
كم ش��نوايي را بيماري »عفونت گ��وش مياني« يا 
»اوتي��ت ميان��ي« عن��وان مي كند كه ب��ه دنبال 

سرماخوردگي بروز مي كند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

 معصومه ارمه توئيت كرد: به همين سادگي ممكن است به دهه ۶0 
و عصر كوپن برگرديم! وقتي تصميم گرفته مي شود براي تكرار طرحي 
ك�ه در دهه  ۶0 و هنگام جنگ پياده مي شد، طبيعي است مردم احساس 

ناامني شديدي كنند و از توانايي دولت در تنظيم بازار نااميد شوند.
-----------------------------------------------------
 فراساني توئيت كرد: كارخانه لوله و ماشين سازي ايران يك  شبه 
دولتي قديمي است. هفته قبل به من قيمت يك محصول را در كارخانه 
هر متر 330هزار تومان اعلام كردند كه ماليات بر ارزش افزوده به آن 
اضافه مي ش��ود. همين كالا را دلال محترم در كارگاه با همه هزينه ها 

خريديم هر متر 255هزار تومان. چطور مي شود؟
-----------------------------------------------------

 زهرا هاب توئيت كرد: فقط در سال گذشته تحريم هاي امريكا در 
ونزوئلا باعث انسداد تحويل موارد زير ش��دند: 300هزار دوز انسولين 
1/۶5ميليارد دلار غذا و دارو 7ميليون دلار داروهاي دياليز تحريم ها به 
مثابه ابزار قتلن، اما رسانه ها وانمود مي كنن كودتاي امريكا در ونزوئلا و 

كمك هاي سيا )USAID( با حسن نيت انجام ميشه!
-----------------------------------------------------

  احسان رستگاري با انتشار اين عكس توئيت كرد: مسئولان 
محترم اس��نپ! كي قراره به رانندگانتون بفهموني��د، حق ندارن براي 
مسافر شرط بذارن؟ راننده هنوز نرسيده شرط مي ذاره»يا نقدا پرداخت 
كنين، يا س��فر و لغو كنين، چون پول دير مي آد به حساب ما.« حتي 
خودش هم س��فر و لغو نمي كنه! مي ش��ه جذب منابع انساني تون و از 

حالت»هر كي خواست بياد تو« خارج كنيد؟!
-----------------------------------------------------
  عليرضا وهاب زاده توئيت كرد: خودرو فرهاد مجيدي در كدام 
پاركينگ متوقف شده و الان كجاست؟! آقاي سردار رحيمي اين درسته 
كه با رابطه و وساطت، خودروی وي اصلًا وارد پاركينگ هم نشده؟ از 

ماست كه بر ماست...
-----------------------------------------------------

 عبدالكريم حسين زاده توئيت كرد: دستبرد به حريم شماره هاي 
خصوصي مردم و سوءاس��تفاده از آنها در مقياس گس��ترده، اين بار در 
نظرسنجي صدا و س��يما تكرار ش��د. اين يعني وزارت ارتباطات يا عزم 
جلوگيري ندارد يا توانش را ندارد يا اصطلاحاً به مصلحت نمي داند. با اين 

حال بعيد مي دانم   از معرفي عوامل آن ناتوان باشد. 
-----------------------------------------------------

  مجيد رفيعي توئيت كرد: مهم نيست به چه كسي، اما باور كنيد 
رئيس كميته انضباطي فوتبال گفته يك جوان شهرستاني كه تازه به 
تهران آمده و مشهور شده حق ندارد عليه وزير حرف بزند. او همچنين 

گفته اين مسئله بايد در يك برنامه تلويزيوني كالبد شكافي شود!
-----------------------------------------------------
 مرتضي روحاني توئيت كرد: به ترتي��ب صنعت هاي دامداري، 
پوشاك و س��وخت هاي فس��يلي مخرب محيط زيس��تند. حالا طرف 
مي خواهد كتاب بخرد، ميگه: »فقط ديجيتال تا به محيط زيست لطمه 
وارد نشه!« گل هميش��ه بهارم! ۸0 درصدكاغذها به صورت بازيافتي 
توليد ميشن. نگران محيط زيستي كمتر لباس بخر، كمتر گوشت بخور 

و تك سرنشين ماشين نيار بيرون. 
-----------------------------------------------------

 يونس كريمي توئيت كرد: 40 سال پيش جوان هاي جامعه نشان 
دادند، هر تغييري را بخواهن��د ايجاد مي كنند و كش��ور را از بدترين 
بحران ها نجات مي دهن��د الان هم با مقاوم��ت و كار جهادي گام دوم 

انقلاب را جوان ها برمي دارند.
-----------------------------------------------------

  سليم با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: وضعيت كپسول گاز در 
سيستان و بلوچس��تان در بازار آزاد هر كپس��ول گاز نيست و اگرم باشد، 
بالاي 50هزار مي شود. خيلي نگران كننده هست، مادر مي گويد برو هيزم 
هم بچين بيا كه اگه كپسول گاز تمام شد بتونيم آشپزي كنيم. اين مردم 
 نمي دونند كه گاز در كشور خودمون موجود هست و از خارج وارد نميشه.

  معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان از امكان استفاده از حساب 
يارانه به عنوان ضمانت دريافت وام ازدواج خبر داد و گفت: دولت بايد 
سال آينده براي تسهيلات ازدواج بيش از 30هزار ميليارد تومان بودجه 

تخصيص دهد. 
 آيت الله صادق آملي با اش��اره به نگاشتن نامه خدمت مقام معظم 
رهبري و درخواست از ايشان خبر داد: با موافقت رهبر معظم انقلاب 
و لطف ايش��ان، رئيس جديد قوه قضائيه در چند روز آينده معرفي 

خواهد شد. 
 تفاهمنامه مشترك براي احداث 20هزار واحد مسكوني روستايي 
بين بنياد مسكن انقلاب اسلامي و سازمان بهزيستي كشور منعقد شد. 
در اين طرح به جز وام 250ميليون ريالي، مبلغ 100ميليون ريال كمك 
بلاعوض توسط سازمان بهزيستي و 50ميليون ريال كمك بلاعوض به 

مددجويان واگذار مي شود. 
 رئيس سازمان بهزيس��تي گفت: حدود 500هزار نفر از مددجويان 
بهزيستي از تيرماه به اين سازمان پيوس��ته اند كه هنوز براي پرداخت 

عيدي آنها تأمين اعتبار نشده است. 
 مديرعامل شركت مترو تهران و حومه از افتتاح شش ايستگاه مترو 

در خط ۶ و 7 مترو تا پايان سال جاري خبر داد. 
 معاون اول قوه قضائيه با اشاره به ابلاغ قيمت ديه در سال 9۸ گفت: 
ديه يك مرد مسلمان براي ماه هاي غيرحرام در سال 9۸، 270ميليون 

تومان تعيين شد. 
 در بررسي بودجه س��ال 9۸ ش��هر تهران 4 هزار و 900 ميليارد 
ريال از محل منابع غيرنقد به منظور تكمي��ل پروژه هاي نيمه تمام 

اختصاص يافت. 

كاهش تعداد دانشگاه هاي آمريكا 
به دليل مشكلات مالي

اس�لام  جه�ان  عل�وم  اس�تنادي  پاي�گاه  بنيانگ�ذار 
كاه�ش  ب�ه  رو  امري�كا  دانش�گاه هاي  تع�داد  گف�ت: 
اس�ت.  مال�ي  مش�كلات  آن  اصل�ي  عل�ت  و  اس�ت 
جعفر مه��راد، بنيانگذار پايگاه اس��تنادي علوم جهان اس��لام با بيان 
اينكه تعداد دانشگاه هاي امريكا رو به كاهش است و هر سال تعدادي 
از مؤسس��ات آموزش عالي اين كش��ور يا با يكديگر ادغام يا به كلي به 
فعاليت هاي خ��ود پايان مي دهند، به فارس گفت: براس��اس آمارهاي 
رسمي در سال تحصيلي 201۸- 2017 در امريكا تعداد 4 هزار و 29۸ 

دانشگاه فعاليت هاي علمي و پژوهشي دارند. 
به گفته وي، آموزش در امريكا مانند هر فعاليت ديگر مراحلي مانند شروع، 
رش��د، پايان، تغيير و تركيب را در پي دارد و در ط��ول زمان اين مراحل 
را پشت س��ر مي گذارند.  بنيانگذار پايگاه اس��تنادي علوم جهان اسلام 
خاطرنشان كرد: طبق آمار وزارت آموزش امريكا بيش از 4 هزار كالج و 
دانش��گاه در امريكا وجود دارد. يو اس نيوز از اين تعداد تنها هزار و 400 
مورد را رتبه بندي مي كند؛ براي ورود به رتبه بندي بهترين كالج ها، اين 
كالج از نظر منطقه اي بايد به رسميت شناخته شده و دوره ها، برنامه هاي 
چهار ساله كارشناسي ارائه دهند. كالج هايي كه تنها دوره هاي كارداني 
ارائه مي دهند يا كالج هايي كه كمتر از 200دانش��جو داش��ته باش��ند، 
رتبه بندي نمي ش��وند.  وي گفت: از كل 4هزار و 29۸مؤسسه آموزش 
عالي تعداد يك هزار و ۶2۶ دانش��گاه دولتي، يك هزار و ۶۸7 دانشگاه 
خصوصي غيرانتفاعي و 9۸5 دانش��گاه انتفاعي است. اين مؤسسات به 
 community كالج هاي چهار ساله، دانشگاه ها و مدارس دو س��اله كه
college نام دارند، تقسيم مي شوند. در مجموع، تعداد كالج ها به ويژه 
كالج هاي انتفاعي رو به كاهش است. علت اصلي بسته شدن اين مؤسسات 
مسائل مالي است. بسياري از اين مؤسسات آموزش عالي انتفاعي به دليل 
كم شدن ثبت نام هاي دانش��جويي به فعاليت هاي خود پايان مي دهند.  
مهراد با بيان اينكه به موازات تعطيلي تعداد زيادي از مؤسسات آموزشي 
انتفاعي در سال هاي اخير كالج هاي كوچك علوم انساني نيز يكي پس 
از ديگري بسته مي شوند، گفت: در بين كالج هاي خصوصي كالج هايي 
كه در معرض تعطيلي قرار دارند، ۸00 كال��ج خصوصي وجود دارد كه 
تعداد ثبت نام هاي آنها به كمتر از يك هزار دانشجو مي رسد. كالج هاي 
كوچك و كالج هايي ك��ه فعاليت آنها عمدتاً به درآمدهاي دانش��جويي 
بستگي دارد مؤسساتي آسيب پذير هستند.  وي گفت: از عوامل ديگري 
كه در بسته شدن مؤسسات آموزش عالي امريكا دخالت دارند، مي توان 
به تركيبي از اندازه، موقعيت بازار، شناخت و تشخيص بازار و برندي كه 
مي تواند به ادامه حيات علمي كالج ها كمك كرده يا به تعطيلي آنها منجر 
شود، اشاره كرد. مسئله جمعيت نيز در اين ميان نقش مهمي ايفا مي كند؛ 
كاهش زاد و ولد در امريكا به اين معني است كه كالج ها حتي براي جذب 

تعداد كمي از دانشجويان كارشناسي بايد رقابت كنند. 

طي 11ماه
3ميليون و 600 هزار خودرو در پايتخت

 جريمه معاينه فني شدند
۴ميلي�ون خ�ودرو در پايتخ�ت در تردد هس�تند كه ط�ي 11ماه 
گذش�ته، 3ميلي�ون و 6۰۰ه�زار خ�ودرو توس�ط دوربين ه�اي 
س�طح ش�هر به دلي�ل نداش�تن معاين�ه فن�ي شناس�ايي و طي 
چندي�ن مرتبه جمعاً ح�دود 18۰ميلي�ارد تومان جريمه ش�دند. 
 با نزديك شدن به سال نو و آغاز س��فرهاي نوروزي داشتن معاينه فني 
براي تردد همه خودرو ها الزامي است و وس��ايل نقليه سبك و سنگين 
كه مشمول معاينه فني هس��تند، بايد با مراجعه به مراكز معاينه فني، 
برگه معاينه دريافت كنند. در اين خصوص مديرعامل ستاد معاينه فني 
خودروهاي تهران گفت: خودروهاي مدل 93 و ما قبل آن بايد براي اخذ 
معاينه فني مراجعه كنند و از اول فروردين 9۸ دوربين هاي سطح شهر 
اين خودروها را رصد خواهند كرد.  حسيني منش  نواب با اشاره به وجود 
200هزار خودرو مدل 93 در تهران گفت: اگر اين تعداد خودرو تا دو هفته 
پاياني سال براي اخذ معاينه فني مراجعه نكنند، مشمول جريمه خواهند 
شد.  اين مقام مسئول خاطرنشان كرد: خودروهاي خارجي مدل 2014 و 
قبل از آن نيز از ابتداي سال ميلادي مشمول اخذ معاينه فني هستند.  وي 
با اشاره به اينكه در مورد خودروهاي ديزلي به داشتن معاينه فني بسنده 
نكرده ايم، گفت: با كمك پليس راهور و راهداري 5هزار خودروي ديزلي 
در كنار جاده هاي محدوده شهر تهران از لحاظ آلايندگي كنترل شده اند.  
به گفته حسيني منش ۸9درصد خودروهاي ديزل كنترل شده در كنار 
جاده ها داراي برگه معاينه فني بوده اند كه 24درصد از خودروهاي تست 
شده مردود شدند كه با احتساب عيوب ظاهري مردودي نهايي به بيش 
از 70 درصد مي رسد.  وي با اشاره به اينكه 90درصد خودروهاي ديزلي 
فرسوده هستند، عنوان كرد: معاينه فني اين خودروها بيش از شش ماه 
دوام نمي آورد، همچنين 500دستگاه اتوبوس شركت واحد مورد تست 

قرار گرفته و حتي تعدادي به تعميرگاه اعزام شده اند. 
  مردودي 35۰هزار خودرو از ابتداي سال 97

مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي تهران گفت: از ابتداي سال 97 
تا امروز بيش از يك ميليون و 200 هزار خودرو براي اولين بار به مراكز 
معاينه فني مراجعه كرده اند كه نسبت به سال گذشته 20درصد رشد 
داشته اند.  وي با اشاره به اينكه اجراي مرحله دوم طرح كاهش در افزايش 
مراجعات به مراكز معاينه فني تأثير بسزايي داشته است، اظهار كرد: از 
يك ميليون و 200هزار خودروي مراجعه كرده، 350 هزار دستگاه به 
دليل آلايندگي مردود شده اند.  مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي 
تهران با اش��اره به علت مردودي اين خودروها گفت: گازهاي خروجي 
29درصد، عمر ايستايي 27درصد، عيوب ظاهري 12درصد، تست ترمز 

10درصد و ساير موارد بيشترين علت مردودي را تشكيل مي دهند. 
  تخفيف 25 درصدي در معاينه فني برتر

مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي تهران در ادامه اظهار كرد: ميزان 
تخفيف معاينه فني برتر در سال 97، 20درصد در نظر گرفته شده بود 
كه اين ميزان در س��ال 9۸، به 25درصد براي طرح ترافيك و محدوده 
حلقه دوم افزايش يافته است.  حس��يني منش دليل افزايش مردودي 
خودروها را شمول تعداد زيادي از خودروها براي اخذ معاينه فني اعلام 
كرد و گفت: مردودي پرايد در 10سال 31درصد افزايش يافته به طوري 
كه 44درصد از پرايد مدل سال 72 موفق به اخذ معاينه فني مي شوند.  
مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي تهران ادامه داد: مراكز معاينه 
فني از 29اسفند در دو شيفت به مراجعه كنندگان سرويس مي دهند. در 
حال حاضر 1۶مركز ثابت، هشت مركز سيار شامل 54 خط خدماتي در 
مراكز معاينه فني به مراجعه كنندگان سرويس دهي مي كنند و ظرفيت 

خدمات دهي به 3ميليون خودرو را دارند. 

پيشرفت كشور از 

عليرضا سزاوار
دانش�گاه   دانشگاه درون 

شكل مي گيرد؛ اما 
در همين دانشگاه ها تبعيض هايي وجود دارد كه 
يك نمونه آن تفاوت چش�مگير حقوق اعضاي 
هيئت علمي وزارت علوم و بهداش�ت اس�ت. به 
طوري كه اين تفاوت به 3۰درصد هم مي رسد و با 
اعت�راض برخ�ي اس�اتيد هم�راه بوده اس�ت. 
رئيس دانشگاه علامه طباطبايي يكي از افرادي است 
كه اخيراً به اين موضوع اش��اره كرده اس��ت؛ دكتر 
سليمي از تفاوت دريافتي اس��تادان دانشگاه هاي 
دو مجموعه علوم و بهداش��ت انتقاد كرده اس��ت. 
وي مي گوي��د: »در ح��ال حاضر حقوق اس��تادان 
دانش��گاه هاي علوم پزش��كي، حتي در رشته هاي 
مش��ابه بين دو وزارتخانه نظير »آم��ار«، »معارف 
اسلامي«، »تربيت بدني، »زيست شناسي« و... بسيار 
بيشتر از حقوق استادان دانشگاه هاي وزارت علوم 

است. مثلًا يك استاد آمار در دانشگاه علوم پزشكي 
چندين ميليون بيشتر از اس��تاد آمار دانشگاه هاي 

وزارت علوم دريافت مي كند.«
اگر براساس بودجه پيش��نهادي سال 9۸ بخواهيم 
يكسان سازي در دريافتي هاي استادان دو وزارتخانه 
داشته باشيم، ديگر بودجه اي در اختيار دانشگاه ها 
نخواهد ماند و اين مراكز با مشكل مواجه مي شوند 
كه اين تصمي��م بايد در مجلس اتخ��اذ و در لايحه 
بودجه 9۸ نيز گنجانده ش��ود.  بعد از اين اظهارات 
بود كه مسئولان وزارت علوم در تأييد اين موضوع 
به اظهارنظر پرداختند؛ منصور غلامي نفر اول وزارت 
علوم در گفت وگو با رسانه ها گفت: »در بررسي ها به 
اين نتيجه رسيديم كه بعضي تفاوت ها بين حقوق 
اساتيد فعال شاغل در حوزه علوم پايه پزشكي است و 
يك آيتمي بيشتر از اعضاي هيئت علمي وزارت علوم 
دارند كه هيئت امناي آن دانشگاه ها براي آنها تصويب 
كرده اند. تقاضاي ما از معاون اول رئيس جمهوري و 

رئيس سازمان برنامه و بودجه اين است كه اين اجازه 
را بدهند تا اين افزايش ب��راي اعضاي هيئت علمي 

وزارت علوم نيز تأمين شود.«
ام��ا مع��اون اداري و مالي وزارت عل��وم حرف هاي 
تازه ت��ري دارد؛ او صراحتاً گفته اس��ت: »هم ترازي 
حقوق اعضاي هيئت علمي دانشگاه هاي وزارت علوم 
با وزارت بهداشت در بودجه سال 9۸ پيش بيني نشده 
است.« محمدتقي نظرپور تأكيد كرده است، حقوق 
اعضاي هيئت علمي كه در دانشگاه هاي وزارت علوم 
تدريس مي كنند با حقوق اعضاي هيئت علمي كه در 
همان رشته و مرتبه در دانشگاه هاي علوم پزشكي 
تدريس مي كنند، متفاوت اس��ت.  براي بررس��ي و 
مقايس��ه حقوق دريافتي يك اس��تاد دانشگاه بايد 
پارامتر و معيارهاي متعددي را م��ورد ارزيابي قرار 
داد؛ طبق روال موجود، حقوق اعضاي هيئت علمي 
براساس شاخص هايي همچون مرتبه و پايه تعيين 
مي شود.  مرتبه براساس شاخص هاي مربي آموزشيار، 

مربي، استاديار، دانشيار و استاد تقسيم شده و پايه 
براس��اس عواملي كه مهم ترين آنها سنوات است، 
تعلق مي گيرد. همچنين براساس مرتبه، يك حقوق 
مبنا در نظر مي گيرند و با توجه به پايه اي كه دريافت 
مي ش��ود، مبلغي به آن اضافه خواهد ش��د.  همين 
تفاوت هاي حقوق بين اساتيد وزارت علوم و بهداشت 
باعث اين اعتراض ها شده است؛ مسئله اي كه رئيس 
دانشگاه علامه طباطبايي از پيگيري اين موضوع در 
جلسات مجلس شوراي اس��لامي خبر داده است؛ 
البته همسان س��ازي حقوق ها با پيچيدگي خاصي 

نيز همراه است. 
مجلس شوراي اسلامي و بخش آموزش عالي سازمان 
برنامه ريزي و بودجه در اين زمين��ه با وزارت علوم 
هم عقيده هس��تند، اما اعتبار و بودجه آنها ناكافي 
است. هر چند كه جابه جاكردن برخي اعتبارات در 
لايحه بودجه 9۸ قابل اجراست و در حال حاضر زمان 

خوبي براي مطرح كردن اين موضوع است. 
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